

EEX bridges its power and natural gas markets with new spread contracts

The European Energy Exchange (EEX) is introducing new financial-physical spread contracts from 1 October 2025 to enable more efficient price hedging opportunities as well as to boost overall market liquidity.

The series of new instruments will include combinations of spark spreads, instruments reflecting the difference between the wholesale power price and the cost of electricity production from natural gas. The trading of such contracts link EEX's financially settled power markets with the physical natural gas markets, with simultaneous, guaranteed execution of both legs, thus optimising trading strategies. In addition, spark spreads can support investment decisions with regards to natural gas-fired power plants.

EEX will also launch bespoke financial-physical natural gas spreads, which will allow trading participants to implement a strategy similar to a trade-at-index approach, with respect to the EEX European Gas Spot Index (EEX EGSI). Traders will be able to buy the physical gas leg and simultaneously sell the EGSI financial leg, resulting in actually being exposed to delivery at the EGSI index.

The EGSI index, considered as the most transparent and liquid price reference in the European gas market, is determined as the volume-weighted average price of all trades in the day-ahead and weekend contracts on any given exchange trading day before the start of the delivery period of the contract.

Peter Reitz, CEO of EEX, comments: *"This extension of our product portfolio is a perfect reflection of our cross-commodity approach when it comes to supporting the trading community at perfecting their trading strategies. Spark spreads will leverage the synergies between our physical natural gas markets and selected financially settled power markets, bringing a more effective management of price exposure, with greater flexibility and transparency."*

The new contracts will be available in a variety of combinations for the related EEX markets; both for orderbook trading and trade registration.

The **European Energy Exchange (EEX)** is a leading energy exchange which builds secure, successful and sustainable commodity markets worldwide – together with its customers and partners. As part of EEX Group, it serves international power, natural gas, environmental, freight and agricultural markets, and provides data, reporting and registry services. EEX is an enabler of the energy transition and decarbonisation, advancing renewables integration through dedicated products and services, including those related to guarantees of origin. More information: www.eex.com

EEX verknüpft Strom- und Erdgasmärkte mit neuen Spread-Kontrakten

Die European Energy Exchange (EEX) führt ab dem 1. Oktober 2025 neue finanziell-physische Spread-Kontrakte ein, um effizientere Preisabsicherungsmöglichkeiten zu bieten und die Marktliquidität insgesamt zu erhöhen.

Die neuen Instrumente umfassen Kombinationen von Spark Spreads, die die Differenz zwischen dem Großhandelsstrompreis und den Kosten der Stromerzeugung aus Erdgas abbilden. Der Handel mit solchen Kontrakten verbindet die finanziell abgewickelten Strommärkte der EEX mit den physischen Erdgasmärkten. Die gleichzeitige, garantierte Ausführung beider Komponenten optimiert so Handelsstrategien. Spark Spreads können zudem Investitionsentscheidungen in Bezug auf Erdgaskraftwerke unterstützen.

Darüber hinaus wird die EEX maßgeschneiderte finanziell-physische Erdgas-Spreads einführen. Dies ermöglicht Handelsteilnehmern die Umsetzung einer dem Trade-at-Index-Ansatz ähnlichen Strategie in Bezug auf den EEX European Gas Spot Index (EEX EGSI). Händler können die physische Gaskomponente kaufen und gleichzeitig die finanzielle Komponente des EGSI verkaufen, wodurch sie tatsächlich einer Lieferung zum EGSI-Index unterliegen.

Der EGSI-Index gilt als die transparenteste und liquideste Preisreferenz auf dem europäischen Gasmarkt und wird als volumengewichteter Durchschnittspreis aller Handelsgeschäfte in den Day-Ahead- und Wochenendkontrakten an einem beliebigen Börsenhandelstag vor Beginn der Lieferperiode des Kontrakts ermittelt.

Peter Reitz, CEO der EEX, kommentiert: *„Mit der Einführung der neuen Spread-Produkte erweitern wir unser Angebot an produktübergreifenden Instrumenten, die unsere Teilnehmer bei der Optimierung ihrer Handelsstrategien unterstützen. Spark Spreads nutzen die Synergien zwischen unseren physischen Erdgasmärkten und ausgewählten finanziell abgewickelten Strommärkten und ermöglichen so ein effektiveres Preisrisikomanagement mit mehr Flexibilität und Transparenz.“*

Die neuen Kontrakte werden in verschiedenen Kombinationen für die entsprechenden EEX-Märkte verfügbar sein, sowohl für den Orderbuchhandel als auch für die Trade Registration.

Die **European Energy Exchange (EEX)** ist eine führende Energiebörse, die gemeinsam mit ihren Kunden und Partnern weltweit sichere, liquide und nachhaltige Rohstoffmärkte aufbaut. Als Teil der EEX Group bedient sie internationale Strom-, Erdgas-, Umwelt-, Fracht- und Agrarmärkte und bietet Daten-, Reporting- und Registerdienstleistungen an. Die EEX ist ein Wegbereiter der Energiewende und Dekarbonisierung und treibt die Integration erneuerbarer Energien durch spezielle Produkte und Dienstleistungen voran, beispielsweise im Zusammenhang mit Herkunftsnachweisen. Weitere Informationen: www.eex.com

CONTACT
EEX Public Relations
T +49 341 2156-300
presse@eex.com

More information:
www.eex.com
www.eex-group.com

KONTAKT
EEX Public Relations
T +49 341 2156-300
presse@eex.com

Mehr information:
www.eex.com
www.eex-group.com